

The Canadian Society of Patristic Studies / Association Canadienne des Études Patristiques

MESSAGE DU PRÉSIDENT/ MESSAGE FROM THE PRESIDENT Dear Colleagues, Our annual gathering at Concordia University in Montreal this past May 30 to June 2 was a great success. We had a good number of paper submissions and heard many excellent papers. I would especially like to thank Harry Maier who was program coordinator for the 2010 conference and Lucian Turcescu who served as our local representative in Montreal. Thank you for your efforts and dedication to our society. Next year's conference will be held at the University of New Brunswick and Saint Thomas University in Fredericton from May 31 to June 2, 2011. Our program chair, Robert Kitchen, and local representative, Robert Kennedy, are at work organizing the conference. A call for papers is included in this issue of the Bulletin. We are also once again soliciting essays at both the undergraduate and graduate level for the two student prizes we are able to offer. Please remember to tell your students about these prizes; teachers can nominate papers themselves as well. Submissions to the student prize award are to be sent to our secretary, George Bevan (see announcement below). The Executive would like to remind you that our society is registered as a charitable organization and therefore is able to accept tax deductible donations. I would like to encourage you to consider donating to our society when renewing your membership. You will thus be able to support Canadian scholarship in the field of patristics. As many of you know, our friend and colleague Kevin Coyle passed away suddenly in October. Kevin was a founding member of our society and had served as president. He was a leading Patristics scholar and a warm and animating presence at meetings of our society. All of us who knew Kevin feel his loss very deeply. Theo de Bruyn, Pamela Bright and Charles Kannengiesser were among those who attended Kevin's funeral and conveyed our sympathy to his widow. Requiem æternam dona ei, Domine, et lux perpetua luceat ei. I would like to propose that we collect and publish a series of essays from members of our society in Kevin's honour. More information about this will be made available in the near future. Tim Hegedus, President

Chers, chères collègues,

Notre colloque annuel à l'Université Concordia à Montréal de 30 mai au 2 juin dernier fut un grand succès. Nous avons beaucoup de soumissions et nous avons entendu de nombreuses excellentes communications. J'aimerais particulièrement remercier Harry Maier, qui était coordonnateur de la programmation du colloque de 2010, et Lucian Turcescu, qui a agi en tant qu'agent de liaison local à Montréal. Vos efforts et votre dédicace à notre société furent grandement appréciés.

Le colloque de l'année prochaine se tiendra à l'Université du Nouveau-Brunswick et l'Université Saint Thomas à Fredericton du 31 mai au 1 juin 2011. Notre directeur de programmation, Robert Kitchen, et notre agent de liaison, Robert Kennedy, sont déjà à l'œuvre pour la préparation du colloque. Un appel de communications a été inclus dans ce numéro du bulletin.

Nous demandons une fois de plus des travaux d'étudiants tant au niveau du premier cycle que des cycles supérieurs, afin d'offrir nos deux prix destinés aux étudiants. Je vous prie de rappeler l'existence de ces prix à vos étudiants ; les professeurs peuvent soumettre eux-mêmes les travaux qu'ils jugent

dignes. Les travaux doivent être envoyés à notre secrétaire, George Bevan (voir l'annonce ci-dessous).

Le bureau de direction aimerait vous rappeler que notre société est enregistrée en tant qu'organisation à but non-lucratif et qu'à ce titre, elle peut recevoir des dons déductibles d'impôts. J'aimerais vous encourager à envisager de faire un don à notre société au moment de renouveler votre cotisation de membre. Vous contribuerez à soutenir nos études.

Comme vous le savez, notre ami et collègue Kevin Coyle est décédé subitement en octobre. Kevin a été un des membres fondateurs de notre société et a été président. Il a été un érudit en patristique, toujours présent aux réunions de notre société. Nous, qui avons connu Kevin, percevons sa perte très profondément. Theo de Bruyn, Pamela Bright et Charles Kannengiesser ont été parmi ceux qui ont assisté aux funérailles et ont transmis nos condoléances à sa veuve.

Requiem æternam dona ei, Domine, et lux perpetua luceat ei.

J'aimerais proposer que nous publions une série d'essais écrits par des membres de notre société en honneur de Kevin. Plus d'informations à ce sujet seront mises à disposition sous peu.

Tim Hegedus, Président

CONGRESS OF THE HUMANITIES AND SOCIAL SCIENCES/ CONGRÈS DES SCIENCES HUMAINES

APPEL DE COMMUNICATION/CALL FOR PAPERS

La société canadienne des études patristiques tiendra sa réunion annuelle à l'Université du Nouveau-Brunswick à Fredericton du 31 mai au 1 juin, 2011 dans le cadre du Congrès des sciences humaines. Vous êtes invitées à présenter, en français ou en anglais, une courte communication suivie d'échanges, le tout repartit sur une période de trente minutes. Des communications sur n'importe quel thème patristique sont demandées. La Fédération canadienne des sciences humaines encourage des communications qui explorent le thème du Congrès de cette année, « Rivages et continents : exploration des peuples et des lieux » mais nous accueillons les communications sur toutes les matières concernant notre domaine. On devra faire parvenir au plus tard le 31 janvier, 2011 le titre de la communication, un bref résumé d'une centaine de mots, et une indication de tout besoin technique éventuel (équipement informatique ou audiovisuel) au responsable du programme. Vous pourriez envoyer vos soumissions par courriel au responsable du programme, Robert Kitchen. Il faut que le programme soit approuvé pour distribution en février. Donc, les soumissions qui n'arrivent pas à l'heure ne peuvent pas être incluses. On ne peut pas accorder des demandes de audiovisuel après la date limite.

The Canadian Society of Patristic Studies will hold its annual meeting at University of New Brunswick, Fredericton, New Brunswick, 31 May – 2 June, 2011. Papers in English or French are invited for presentation in the form of short communications followed by discussion (time for presentation and discussion is usually 30 minutes). Papers on any

theme relevant to patristic studies are invited. The Federation for the Humanities and Social Sciences encourages papers exploring the topic of this year's congress, "Coasts and Continents: Exploring People and Places," but we welcome submissions on any topic relevant to our field. Proposed titles, an abstract of approximately 100 words, and an indication of audio-visual requirements should be submitted by 31 January, 2011 at the latest. Please submit proposals via email to the programme coordinator, Robert Kitchen. The programme must be approved for printing in February; therefore, proposals that are not submitted in time cannot be accommodated within the schedule. Audio-visual requests cannot be granted after the deadline.

Robert Kitchen

Knox-Metropolitan United Church

Regina, Saskatchewan

rkitchen@knoxmet.org (please entitle your email "CSPS abstract")

BOOK DISCUSSION

The following books will be discussed during next year's meeting at University of New Brunswick:

J. Kevin Coyle, *Manichaeism and its Legacy* (Leiden: E. J. Brill, 2009).

Pauline Hogan, *"No Longer Male and Female": Interpreting Galatians 3.28 in Early Christianity* (Edinburgh: T & T Clark, 2008).

Les livres suivants seront soumis à la discussion lors du prochain colloque, qui se tiendra à l'Université Nouveau-Brunswick:

J. Kevin Coyle, *Manichaeism and its Legacy* (Leiden: E. J. Brill, 2009).

Pauline Hogan, *"No Longer Male and Female": Interpreting Galatians 3.28 in Early Christianity* (Edinburgh: T & T Clark, 2008).

PRIX POUR TRAVAIL ÉTUDIANT / ESSAY PRIZE

Nous souhaitons recevoir des travaux d'étudiants sur le christianisme ancien du II^e au VI^e siècle. Sont éligibles les travaux de vos étudiants de premier cycle ou des cycles supérieurs qui ont été réalisés au cours de l'année civile 2010.

Prix : Le gagnant ou la gagnante recevra le statut de membre étudiant de l'association pour un an. De plus, il remportera, à son choix, l'un des deux prix suivants : un chèque de 100 dollars ou un remboursement d'une partie de ses frais de voyage (jusqu'à concurrence de 200 dollars) au Colloque annuel de l'association pendant le Congrès des sciences humaines à l'Université du Nouveau-Brunswick et l'Université St. Thomas, du 31 mai au 2 juin, 2011, afin d'y présenter son travail. Si le gagnant ou la gagnante informe la société de son intention de présenter le travail primé avant le 30 mars 2011, il/elle recevra aussi une inscription au colloque sans frais.

Date limite pour participer : le 31 janvier 2011.

Le gagnant/la gagnante sera contacté/e le 20 mars 2011 ou avant cette date.

Veillez adresser les textes à :Dr. George Bevan

Department of Classics

Queen's University

99 University Avenue

Kingston, Ontario

K7L 3N6 Faculty and students are invited to recommend student essays that deal with early Christianity (100-600) for this prize. To be eligible, essays should have been submitted in the course of the calendar year 2010. Both graduate and undergraduate essays will be considered.

Award: The winning essayist will receive one year of membership in the Society, as well as the choice between a cheque for 100 dollars or the assurance of receiving the costs (up to a limit of 200 dollars) of his or her travel to the annual conference of the Society during the Congress of the Humanities and Social Sciences at the University of New Brunswick and St Thomas University, May 31 to June 2, 2011 for the purpose of presenting the winning essay. If the essay winner informs the Society of his/her intention to present the winning essay by March 30, 2011, he/she will also receive a complimentary registration.

Deadline: January 31, 2011

Please send submissions to the essay contests to:Dr. George Bevan

Department of Classics

Queen's University

99 University Avenue

Kingston, Ontario

K7L 3N6

NOUVELLES/NEWS

Mona Tokarek LaFosse successfully defended her doctoral dissertation on Nov 19, 2010 at the University of Toronto, Centre for the Study of Religion. The dissertation is entitled: "Age Matters: Age, Aging and Intergenerational Relationships in Early Christian Communities, with a Focus on 1 Timothy 5," supervised by Dr. John Kloppenborg, with Margaret Y. MacDonald (St. Francis Xavier) as external examiner.

BUREAU DE L'ACÉP/ CSPA EXECUTIVE

Président / President Tim Hegedus (2010-2012)

Vice-président / Vice-president Lorraine Buck (2010-2012)

Secrétaire / Secretary George Bevan (2009-2011)

Trésorier / Treasurer Steven Muir (2009-2012)

Président du programme / Programme Chair Robert Kitchen (2011)

Éditrice du Bulletin / Bulletin Editor Adriana Bara (2008-2011)

RAPPEL DU TRÉSORIER/REMINDER FROM THE TREASURER

Un simple rappel aux membres qui n'ont pas encore renouvelé le paiement de leur cotisation annuelle. Les frais s'élèvent aux montants suivants:

Here is a reminder for all members who have not already done so to send in their annual membership fees. The fees are as follows:

65.00\$ as regular member, with SR subscription / membre régulier avec abonnement à SR

40.00\$ as regular member, already receiving SR / membre régulier recevant déjà SR

48.00\$ as student/retired member, with SR subscription / membre étudiant/retraité, avec abonnement à SR

17.00\$ as student/retired member, already receiving SR / membre étudiant/retraité recevant déjà SR

SVP faire parvenir le paiement de votre cotisation au trésorier, à l'adresse ci-dessous:

Please send to the treasurer, Steven Muir, at the address below:

Steven C. Muir, Ph.D.

Assistant Professor of Religious Studies

Concordia University College of Alberta

7128 Ada Boulevard

Edmonton, Alberta, Canada T5B 4E4

Ce bulletin est publié deux fois par année, en avril et novembre, par l'Association canadienne des études patristiques (ACÉP), et distribué aux membres de l'association. On peut trouver la version électronique à : <http://www.ccsr.ca/csps>. Des contributions, nouvelles, information patristique, et des corrections d'adresse, etc. sont toujours bienvenus. Adressez toutes les communications à l'éditeur: Adriana Bara (adriana.bara@videotron.ca).

The Bulletin is published twice each year, in April and November, by the Association Canadienne des Études Patristiques/ Canadian Society of Patristic Studies, and distributed to members of the Society and other interested parties. It is available on the Society's homepage: <http://www.ccsr.ca/csps>. Contributions, new information on research and other scholarly activities in patristics, and corrections of addresses, etc., are always welcome. Please address all correspondence to the Editor: Adriana Bara (adriana.bara@videotron.ca).